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Vidlák 20 července, 2024

Great reset po zemědělsku
web.litterate.cz/grejt-reset-po-zemedelsku

Ano, musíme co nejdříve prokydat aktuální světový vývoj. Například to,
že Ukrajina nedodává Slovensku a Maďarsku ruskou ropu, Němci nám
nedodávají nasmlouvaný plyn, protože „se na trhu změnily podmínky“ a
podle amerického ministra zahraničí bude mít Írán už za dva týdny
smontovanou atomovou bombu, protože Biden je senilní a nepodařilo
se to zamaskovat ani atentátem na Trumpa ani globálním výpadkem
počítačových systémů….

Ale to si dáme až zítra. Už týden odkládám zemědělský článek a
protože žně už u nás na jižní Moravě pomalu končí, musím se tomu
trochu pověnovat. Takže:

Výnosy nic moc… Na to, že letošní jaro bylo dostatečně deštivé, je to
vysloveně bída. Ale loni na podzim byl suchý listopad, takže ozimy
málo odnožily, pak tomu ještě daly zabrat jarní mrazy a i když se pak
příroda umoudřila a dala dostatek sluníčka i vláhy, už to nezachránila.
Na druhou stranu, vypadá to, že letos bude rekordní úroda kukuřice a
slunečnice. Běžně vídám pole, kde má rostlina kukuřice nasazeny tři
klasy.

Letošní úroda bude průměrná nejen výnosy, ale i kvalitou. Včera na
obilné burze skočily ceny o dvě stovky nahoru, ale to bude zřejmě jen
dočasný výkyv způsobený tím, že se ze stále více států přicházejí
zprávy o tom, že výnosy dopadly špatně na celé severní polokouli. I
Rusko letos bude mít méně, i když tam zase oseli o milion hektarů víc
než loni.

Ale jinak ceny komodit neustále klesají po patnáct měsíců v řadě. Inu,
na zemědělství dopadl great reset. Úplně jiný, než jaký očekával Klaus
Šváb ve své knize. Ten si myslel, jak budeme stále nejlepší a nikdo se
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nám nevyrovná a vůbec ho nenapadlo, že za čtyři roky se Rusko stane
tak velkým exportérem a Čína tak moc zemědělsky posílí, že ceny
prostě půjdou pořád dolů i když se na Ukrajině střílí a její zemědělské
produkty se strašně blbě exportují přes černomořské přístavy.

Ceny hnojiv samozřejmě dolů nejdou. Respektive, skáčou jako zajíc.
Někdy se do Evropy nějaké ruské hnojivo dostane, někdy ne. Od té
doby, kdy nebereme ten zlý ruský plyn (ze kterého jsme dělali hodná
západní hnojiva) a musíme ho šetřit, abychom měli v zimě čím topit,
tak musíme přímo z Ruska dovážet ta zlá hnojiva. Putin se
samozřejmě nezlobí. Tohle vždycky chtěl, abychom si místo levného
plynu kupovali drahá hnojiva, ale nevěděl, jak to má udělat. Nakonec
stačilo (samozřejmě zcela nevyprovokovaně) zaútočit na Ukrajinu a
Fiala to spolu s dalšími podobně tupými politiky zajistil sám.

Nikdo zatím neví, jestli letos zase budeme dávat přednost obilí z
Ukrajiny. To se loni moc osvědčilo a Ukrajina prodala do Evropy tolik,
že už tam měli lokální výpadky v zásobování moukou. Jestli sem letos
zase přijde dalších dvacet milionů tun, tak budou ceny komodit klesat
dál. Ale vydělají na tom jen Kauflandy a Tomáš Prouza, my, zákazníci,
budeme mít všechno dražší, protože grýndýl, vole!

Bylo moc hezké teď koukat na tiskovku Agrární komory a
Zemědělského svazu, jak se tam Doležal s Pýchou lámali v pase před
vládou a poníženě děkovali Stanjurovi za drobty ze stolu ministerstva
financí. Dostanou trochu kompenzací za mrazy a zničenou úrodu
ovoce. Ale jen trochu. A pak dostanou nějaké výhodné státní půjčky,
aby nemuseli hned prodávat svou úrodu, ale mohli si pár měsíců
počkat na lepší cenu…

Jinými slovy, zemědělcům docházejí peníze. Pokud by teď prodali
úrodu, tak nepokryjí náklady a tak jim stát na ty mzdy pro zaměstnance
výhodně půjčí a mezitím se mohou modlit, aby ceny za půl roku
vzrostly… Tak daleko jsme to dopracovali a ti dva šašci nám to teď
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prodávají jako skvělé vyjednávání. Teď, když máme, co jsme chtěli, do
rachoty zvesela! Ještě že tu Agrární komoru máme. Daň z nemovitosti
vzrostla dvoj až pětinásobně, ale nebojte se, teď to ještě problém
nebude, protože Pýcha vyjednal protentokrát trochu peněz. Svatá
prostato!

Nikdo samozřejmě netuší, jestli ceny komodit stoupnou, ale nikdo to
moc nečeká. Obilí je prostě v Rusku tolik, že zbylo i pro Severní Koreu.
Granáty za chleba… byznys jako sviňa pro obě strany. Kim rozšíří
zbrojní výrobu a jeho národ se ještě dosyta nakrmí. Putin zase má čím
střílet na Časiv Jar… Zemědělci tak nejspíš o vánocích zjistí, že kdyby
prodali v létě, tak by vlastně ještě udělali dobře.

Jo, kde jsou ty časy, kdy o žních bylo nejlevněji, pak se ceny zvolna
pomalu rostly do konce roku, pak se ukázalo, kolik Číně chybí pro
vlastní potřebu a pak cena pěkně vyskočila až do dalších žní. Great
reset… sice máme obilnou burzu a pšenice je globální komodita, ale v
poslední době to vypadá, že Rusové a Číňané už fungují separátně.
Great reset… sice se všechno zdražilo, ale cena pšenice klesá,
protože Ukrajina nemůže prodávat jinam než do EU. Great reset…
nějaké limity pesticidů už nikoho nezajímají. Už hraje roli jenom cena a
za chvíli budeme rádi, že to tak je.

Ale Doležalovi s Pýchou to přeju. Tak dlouho jednali, až vyjednali. Jsou
rádi za cokoliv, co spadne z panského stolu. Zemědělec se už svojí
prací neuživí, ale když hezky poprosí, možná mu dáme nějakou
kompenzaci a on bude poníženě líbat ruku, která ho bije, protože ho z
druhé strany trochu krmí a oddálí o něco jeho konec. A jestli se to
zemědělci nelíbí, žádný problém. Nedostane vůbec nic, ať si poradí
sám. Nejlépe tak, že farmu prodá nadnárodní korporaci.

Přemýšlím, co by se muselo stát, aby se trend změnil. Asi jedině ta
velká válka. Ve všech ostatních scénářích si Rusko a Čína vedou stále
lépe, mají stále více obilí pro výživu obyvatelstva i pro krmení,



4/4

ukrajinský export přes Černé moře zůstane omezený, díky ukrajinské
produkci jsou evropští zemědělci zbyteční a pokud zkrachují,
správného grýndýlistu to jedině potěší. Ani mír na tom vlastně nic
nezmění…

Jestli letos zase přijde do EU dvacet milionů tun bezcelního
ukrajinského obilí, tak příští jaro budou demonstrovat všichni
zemědělci. A zaručeně bez Agrární komory. Zdeněk Jandejsek si už
může chystat štáb.

Přátelé, pokud mě chcete podpořit v mém Vidláckém úsilí, prosím
pošlete dar Institutu českého venkova. Každý, kdo pošle alespoň 350,-
Kč, může si na oplátku vyžádat knihy, trička, samolepky a odznaky z
nabídky. Číslo účtu: 1769955003/5500 IBAN:
CZ8355000000001769955003. Kdo chce, může přímo na stránkách
Institutu pro platbu použít QR kód. Doporučuji poslat platbu a druhý
den si zadat adresu pro zaslání. Stačí přímo na Vidlákových kydech
kliknout v záhlaví na „objednat knihu.“
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